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etenesc din paginile următoare. La vârsta Înjelepciunii, adrijele adaugă entuziasmului tinerejii doar amintir
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La orice vârstă, când spun adevărul sau când mint, adrijele sunt femei fericite. 

1. Cât de dficil a fost parcursul de la inocenţa şi entuziasmul 
debub.U la maturitatea creatoare? 
2. Dacă a1 trebui si vă opriţi asupra unJi singw moment impor
tant, "de cotiturA", care a1 fi acesta? Mai sunt şi altele? 
3. Aţi putea face in câteva cuvinte un bilanţ al carierei dumnea
voastră? 
4. Ce colaborAri cu actori, regizori sau alţi oameni de teatru v-au 
marcat evoluţia in mod deosebit? 
5. Cale consideraţi ci sunt perspectivele vieţii du'nneavoastri 
profesionale in momentul de faţă? 

Adela Mărculescu: 
"N-am contabilizat 
nici banii, nici anii" 

l . Dacă mă gândesc la începuturi -
au trecut de atunci mai bine de 50 de 
ani-, este vorba, neîndoielnic, despre 
o răstumare de date. Pomeam atunci 
de la vis spre realitate. Iar acum, de 
la realitate spre vis. Şi oricât de ... ne
suferită este realitatea, visul rămâne 
frumos. Pentru că orice nouă piesă, 
orice nou spectacol înseamnă mereu 
şi mereu un început. Şi acest vis vreau 
să-I dăruiesc tuturor. Şi celor care mă 
iubesc, şi celor care nu. 
2. Sunt multe momente importante. 
Şi apoi, fiece clipă în scenă, fiece 
nouă montare pot fi o cotitură. M-oş 
opri doar la marea întoarcere spre 
comedie: Regina de NavarTG sau, 
mai pregnant, Idolul şi Ion 
Anapoda... cu lacrimi şi îndâ�ire. 
Dar, ce minunată întoarcere! Mă 
bucur şi acum de zâmbetul pe care îl 
pot oferi. 

3. Nu am contabilizat niciodată 

nimic. Nici banii, nici anii. Şi fiecare 
aniversare îmi oferă o surpriză ... 
plăcută. O vreau şi o am. De la pri
mii paşi pe scenă (la vârsta de 6 ani), 
la primul impact - ca actriţă "diplo
mată" - cu un public total străin, la 
Botoşani, la Ploieşti, intrarea la 
Naţionalul bucureştean, perioada 
rolurilor grave, întoarcerea spre 
comedie... Drumul mi l-am deschis 
prin muncă şi dragoste, am învins 
pentru că am avut cura;. Curajul de 
a fi femeie, pe scenă, în viaţă, pe 
ecran. Să treci de la copil la adoles
cent, la maturitate ... la senectute. Să 
te arăji aşa cum eşti, cu un rid, cu 
kilograme în plus ... Acesta este cura
jul. Dar să te dăruieşti cu totul. 
4. Am jucat alături de mari artişti ai 
teatrului românesc, am jucat alături 
de foarte tineri actori. Toţi m-au mar
cat. De la toţi înve)i, de altfel, întot
deauna, ceva nou. Mistui este un 
suflet viu, o personalitate puternică şi, 

în această muncă a noastră de 
colectiv, fiecare îşi poartă cu sine 
noul. Şi îl marchează pe celălalt. 
5. La un ador, profesia şi viaţa sunt 
una şi aceeaşi. n iei de pe scenă, dis
pare. Asta nu înţeleg unii. Mă rog, nu 

vor să În,teleagă. Eu visez... am 
curaj ... eu nu fac bilanţuri ... nu pun 
punct. Viaţa mea - profesia mea -
merge înainte. Cred în ea. Concret? 
Veţi vedea. 

Luminita Gheorghiu: 
"Trebuia să bat tare 

la uşi" 
1 . Am ajuns la o concluzie foarte 
optimistă, şi anume că am greşit pro
fund în atitudinea mea faţă de profe
sie. Mi-aş dori să pot spune- adap
tând -ca Verşinin: "Viaţa mea, ca o 
ciomă greşită, să o şterg toată şi s-o 
iau de la-nceput". M-am născut cu o 
mare doză de naivitate, de cum
secădenie. Deşi la prima vedere pot 
părea calităji, aceste caracteristici (ca 
tot ce e mult şi strică) nu mi-au fost de 
ajutor, cel puţin nu în meseria asta. În 
primul rând, n-am ştiut să cer. A sta 
deoparte şi a aştepta să ţi se ofere 
s-a dovedit a fi o mare greşeală. Cine 
şi când să aibă timp să se gândească 
la cariera ta, dacă nu tu singur? Iar 
eu nu am făcut-o. 
La început mi s-a părut inutil să bat la 
vreo uşă, să spun că ar trebui să joc 
mai mult. Asta şi pentru că, atunci 
când mi-am început cariera, n-am 
avut a mă plânge. Au trecut însă anii 
şi eu am zis mereu că mai e timp. 
Abia acum am înţeles că trebuia să fi 
bătut tare la uşi, iar dacă erau 
închise, să fi intrat pe fereastră, pentru 
a nu apuca să regret. Au fost şi câte
va situa)ii fericite, când am jucat roluri 
în care am fost special distribuită. De 
multe ori, însă, am primit 'întâmplă
tor" partiturile. Dumnezeu m-a ajutat, 
însă, ca nu o dată rolurile mici să fie 
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retinute de public. Oricum, am jucat, 
dar nu atât cât aş fi vrut şi aş fi putut. 
Atâta timp cât î)"i poţi număra uşor 
rolurile importante, e clar că lucrurile 
nu s-au petrecut cum trebuia, cel pujin 
din punctul tău de vedere. Într-un târ
ziu am înţeles că vina îmi aparţine. 
2. Momentul de răscruce a fost 
intrarea, prin concurs, la Teatrul 
"Lucia Sturdza Bulandra", după doi 
ani şi jumătate de activitate la 
Botoşani. Faptul că am putut să joc în 
regia lui Liviu Ciulei, faptul că am 
putut face film cu Lucian Pintilie, fap
tul că am "întâlnit-o" pe Catrina 
Moromete au însemnat clipe de feri
cire şi de maturizare profesională. Şi 
au fost, de aseme.nea, momente de 
mare libertate interioară, căci, în co
laborările amintite, am putut fi eu 
însămi. 
De mare ajutor mi-a fost rolul Verei 
din Doi pe o bancă de Alexandr 
Ghelman, oferit de Mircea Comiş
teanu. O altă întâlnire, artistică şi u
mană; care va rămâne întotdeauna 
pentru mine un moment cald de viaţă 
pe care l-am trăit în teatru, a fost 
aceea cu Alexandru Darie. Am jucat 
mai multe spectacole în regia lui -o 
dată chiar mi-a inventat un personaj, 
pentru că Ducu al nostru îşi �ne 
aproape de suflet şi de scenă oame
nii pe care îi iubeşte. Nu-i uit nici pe 
Lauren�u Damian sau pe Nicolae 
Mărgineanu, în film. De fapt, mo
mentele importante în cariera mea 
au fost cele ale "întâlnirilor". 
3-5. La început jucam pentru mine, 
din dragoste de teatru, din entuziasm. 
Trecând anii, cred că am reuşit să 
învăţ să fac această profesie cu luci
ditate, transformând entuziasmul în 
migală, exuberanta şi inocenta, într-o 
muncă elaborată, ca sub microscop. 
Am acumulat experienţă fie obser
vându-i din sală pe unii dintre colegii 
şi prietenii mei, fie avându-i ca 

parteneri. 
Acum, du
pă ce mi
am făcut 
b i l a n ţ u l ,  
constat că 
importan
te sunt 
marea pu
tere şi do
rinţă de 
lucru pe 
care le am 
şi care îmi 

întregesc bucuria de a trăi. Timpul 
nu-mi este împotrivă. Dacă mai trece 
un an, nu are importanţă pentru 
mine, fiindcă sunt destule piese, în 
afară de Dama cu camelii, cu care 
m-aş putea întâlni. Important e că am 
chef de muncă. Vorba Saniei, din 
Unchiul Vania: ''Vom munci, un
chiuie, vom munci". Salvarea noastră 
e în muncă. 

Florina Cercei: 
"imi doresc să joc 

invierea.." 
1 .  Aceasta este o profesie în care nu 
poţi să minţi pe nimeni; nu po� să-ţi 
înşeli partenerii de scenă, indiferent 
dacă o practici de o săptămână, de 
o lună, de un an sau de 35 de ani, 
cum este cazul meu. Pentru un ador; 
pierderea inocenţei sau a entuzias
mului înseamnă mortificare şi echiva
lează cu o sinucidere artistică. 
Eu personal mă simt la fel de tânără 
ca la început, dornică să îmi împros
pătez mijloacele şi să mă înnoiesc, 
absorbind din fiecare colaborare cu 
actori sau regizori un suflu nou. Sunt, 
de asemenea, una dintre fericitele 
acestei profesii, deoarece m-am bu
curat întotdeauna nu doar de sănă
tate fizică, ci şi de un echilibru interior 
indispensabil surmontării emo�ilor şi 
obstacolelor pe care orice nouă par
titură le presupune. 
2. Evoluţia unui ador este întotdeau
na dificilă, deoarece piedicile pe care 
le avem de înfruntat sunt extrem de 
diverse: intime, profesionale, sociale, 
politice. Din acest punct de vedere, 
mă consider iarăşi foarte norocoasă 
pentru că am avut, chiar de la 
începutul carierei, marea şansă de a 
lua contact cu doi regizori foarte dife
riţi ca stil şi ca personalitate artistică. 
La Teatrul Na�onal din Timişoara, la 
sfârşitul anilor '60, între A două
sprezecea noapte a exigentei şi 

riguroasei Marietta Sadova şi � 
kuntala şi Îngerii trişti ale ului
torului Aureliu Manea s-a desăvârşit 
formarea mea ca actriţă. Această 
unică şi minunată experienţă a 
extremelor a căpătat peste timp, în 
Trilogia lui Andrei Şerban, o nouă 
confirmare. 
3. Deşi am jucat foarte mult, consider 
că un bilanţ al carierei este indicat să 
î1 fac prin prisma a ceea ce îmi doresc 
şi nu am jucat încă, de exemplu 
Învierea lui Tolstoi sau Anna 
Karenina. Pe de altă parte, sosirea 
la Teatrul Na�onal din Bucureşti, în 
anul 1 973, a însemnat pentru mine o 
lungă perioadă dedicată aproape 
exclusiv comediei şi rolurilor de forţă 
comică. Acestora le-a urmat, o dată 
cu Vassa Jelez:nava, mult-aştep
tatul moment de cotitură şi împlinirea 
într-un registru grav şi copleşitor; 
graţie comuniunii aproape magice 
cu Ion Cojar. 
4. Eu îi iubesc pe toţi regizorii cu care 
am lucrat de-a lungul timpului, dar o 
bucurie mereu nouă mi-o aduc cei 
tineri prin prospe�mea, spontanei
tatea şi îndrăzneala vârstei lor. Despre 
partenerii de scenă pot spune aproa-

pe acelaşi lucru, pentru că ei mi-au 
oferit mereu puncte de sprijin. Dacă 
ar fi să dau un singur nume, acesta ar 
fi, fără doar şi poate, George 
Constantin. 
5. Perspectivele şi grijile actorilor 
depind enorm de contextul social, 
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deoarece sărăcia pennanentă în 
care trăim ne poate arunca într-un re
gres estetic care numai cu mare 
greutate s-ar putea recupera. Sarcina 
noastră a tuturor dar în special a 
actorilor tineri trebuie să fie aceea de 
a păstra teatrul cu modestie, înţelep
ciune şi demnitate la nivelul unei elite 
intelectuale şi artistice de care să 
putem fi mândri. 

Tora Vasilescu: 
"Cioburi de adevăr" 

1 .  E foarte greu să-I descriu, pentru 
că nu mai am reperele de atunci. 
Pornisem, ca orice tânăr, cu o dorinţă 
egoistă de a reuşi pur şi simplu. Pe 
parcurs m-am surprins din ce în ce 
mai preocupată de a mă exprima, de 
a arăta ce înţeleg eu din viata mea şi 
a celor din jur. Deci, s-au modificat 
tennenii. Nu mai pat judeca astăzi ce 
a fost, căci s-a schimbat însăşi pozitia 
mea în faţa vieţii în general, nu doar 
a celei profesionale. Cred acum că 
actoria se face, în primul rând, nu din 
dragoste de "meserie", ci din iubire 
de oameni. În nici un caz nu doresc 
să-mi fac "chip cioplit" din profesie. 
Se spune că adevărul, întreg, gata 
făcut, a fost oferit oamenilorfărâm�at 
special pentru ca, într-un fel chinuitor 
şi misterios, fiecare să-şi găsească 
ciobul lui de adevăr. Teatrul e intere
sant pentru mine tocmai din acest 
punct de vedere, deoarece prin el pot 
uni mai multe astfel de cioburi, pen
tru a obţine un adevăr puţin mai 
mare. În drumul pe care l-am 
străbătut de la debut şi  până acum 
am găsit şi eu un mic ciob de dia
mant, pe care, de ani de zile, încerc 
să-I şlefuiesc, uneori cu mijloace rudi
mentare, dacă e să vorbim despre 
condiţiile materiale precare din 
teatru. 

· 2. Ani de zile am avut parte de un 
drum drept, chiar dacă nu lin. Apoi a 
apărut o mare răscruce, care mi-a 
deschis ochii asupra adevăratelor 
valori morale. A fost o răscruce exis
tenţială. Mi s-a părut, la un moment 
dat, că port o povară mult prea grea 
pentru umerii mei. Ceva din stâlpul 
care mă susţinea atunci s-a fisurat. 
M-am trezit deodată foarte singură. 
Din acea criză am ieşit consolidând 
stâlpul despre care vorbeam şi care, 
de fapt, este credinţa. Consider că în 
afara lui Dumnezeu nu e nimic, iar 
speranta este un sinonim pentru 
credinţă. Reconsolidând stâlpul vieţii 
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mele (format din credinţă, speranţă şi 
iubire), am găsit forţa şi optimismul 
de a merge mai departe. Asta 
reprezintă, de fapt, experienţa 
câştigată în urma a tot ce am jucat şi 
am trăit. 
3-4. Mi se pare nedrept să înşir acum 
nişte nume. După treizeci de filme şi 
sute de colaborări în teatru, radio şi 
televiziune, lista nu ar încăpea în 
spatiul de care dispunem pentru 
această discuţie. 
Sunt unele episoade pe care aş vrea 
să le uit. Dar am şi amintiri pe care le 
păstrez cu tandrete. Repet, ar fi ne
drept să numesc aici doar o parte 
dintre cei alături de care am simţit că, 
pe o porţiune din drumul parcurs 
împreună, am reuşit să unim două 
cioburi de adevăr, bucurându-ne lao
laltă de o reflectare mai bogată a 
vieţii .  Pe toţi aceştia îi păstrez în şiragul 
meu de perle mici din cutia cu amin
tiri. Când o deschid, trecutul îmi pare 
un pumn de cenuşă, care, răsfirat 
printre degete, mi-a lăsat în urmă 
"perluţele" de care vorbeam. 
5. Dacă insinuezi că "toamna se 
numără bobocii", află că slJnt încân
tată cât de frumos e "ruginiul toamnei 
mele" şi nu consider că am ajuns la 
strânsul recoltei. 
Perspectivele mele seamănă cu refor
ma. Planuri măreţe, dar deocam
dată, în mână, nimic. Obiectivul prin
cipal este să-mi păstrez starea de 
deschidere, de "neînrăire", într-o 
perioadă în care trăim - aproape ca 
pe o epidemie - o psihoză a dis
perării, în care toţi căutăm cu 
lăcomie un sprijin. 
Uneori, o minciună frumoasă e mai 
suportabilă decât un adevăr crud. Şi, 
pentru că trăim într-o epocă a 
violenţei şi a cruzimii, care amenintă 
să ne sufoce, eu mă mint frumos că 
vor veni încă zeci şi zeci de roluri aşa 
cum mi le doresc, care să exprime 
exact ceea ce se întâmplă cu noi. Mă 
interesează un teatru implicat, o 
oglindă a societăţii în care trăim. 

Rodica Mandache: 
"Continuu să fiu o 

ingenuă-" 
1 . De la şansa care mi-a fost oferită 
de Alexandru Finţi, în anul 1 de facul
tate, de a o înlocui pe Coca Andro
nescu în piesa Fiiatle de Sidonia 
Drăguşanu pe scena Naponalului şi 
până astăzi, consider că cea mai ma
re bucurie şi cel mai mare câştig al 

carierei mele î1 reprezintă oamenii pe 
care i-am întâlnit şi alături de care am 
avut norocul de a mă împlini atât din 
punct de vedere artistic, cât şi din 
punct de vedere emoţional .  
2-3. Privind înapoi, bucuria mea nu 
ar fi întreagă dacă nu aş aminti de cei 
doi ani minunaţi, după terminarea 
facultăţii, pe care i-am petrecut la 
teatrul din laşi alături de actorii de la 
care am învăţat, cu adevărat, cât de 
importante sunt, în această meserie, 
modestia, demnitatea şi, nu în ulti
mul rând, frumuseţea şi echilibrul 
interior. 
Deopotrivă cu colegii mei actori, 
publicul a fost întotdeauna important 
în cariera mea. Încă de la 1 7  ani -
când am urcat pentru prima oară pe 
scenă - am înţeles că spectatorul vine 
la teatru ca să ia putere şi curaj pen
tru viaţa de zi cu zi. Pentru el, specta
colul este o hrană spirituală care tre
buie să-I bucure, să-I educe şi să-I 
motiveze. În tot ceea ce am realizat 
m-am străduit să nu uit niciodată 
aceste lucruri. 
4. Pentru talentul unor actori ca 
Mariana Mihuţ, Florina Cercei, 
Carmen Stănescu, Valeria Seciu, 
Monica Ghiuţă, llinca Tomoroveanu, 
Florin Piersic, Ion Caramitru, Costel 
Constantin, Ovidiu Iuliu Moldovan, 
Virgil Ogăşanu, Mircea Andreescu, 
Ştefan Radof, Lucian Iancu (şi al mul
tor altora, regret că nu-i pot menţiona 
pe toti), cu care am colaborat pe 
scenele tuturor teatrelor bucureştene, 
am nu doar un profund respect, ci şi 
o enormă recunoştinţă. Ei sunt ave
rea mea, moştenirea mea, mă laud 
cu ei şi mă consider extrem de noro
coasă deoarece, înainte de toate, 
datorită lor am reuşit să păstrez neal-
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terote, de-a lungul anilor; uimirea, 
prospetimea, entuziasmul şi dorinta 
de a fi mereu pe scenă. 
5. Dincolo de toJi oamenii extraordi
nari pe care i-am întâlnit şi de toate 
momentele unice pe care le-am trăit, 
unul dintre cele mai frumoase daruri 

- poate cel mai frumos - care mi-a 
fost făcut vreodată se numeşte 
Beatrice Bleont. Ea mă face să mă 
simt tânără, şi importantă, şi amuzan
tă, şi respectată. De aceea, cea mai 
mare dorintă a mea este să con
tinuăm să lucrăm împreună şi să 
ducem la bun sfârşit toate proiectele 
care se conturează deja promitător. 
Ca tip adoricesc, eu am fost şi con
tinuu să fiu o "ingenuă". De aceea, 
rolurile pe care le interpretez şi pe 
care le voi primi de acum înainte tre
buie să.conJină candoare şi inocentă. 
Sunt roluri pe care le aştept pentru că 
simt, în acest moment, după o viată 
întreagă petrecută pe scenă, că po
sed echilibrul, energia şi puterea de a 
cuceri orice "redută". Şi mai ştiu 
acum că lucrul cel mai important 
pentru un ador - şi nu numai - este 
nu să vrei să spui cu orice pret ceva, 
ci să ai într-adevăr ceva important de 
spus. 

Mirela Gorea: 
"Nu-mi place 

suspansul" 
1 . Acest parcurs a fost unul dintre 
firele care m-au ghidat în afara vieJii 
personale. Îl simt şi acum plin de ten
siune. Mi-a adus şi bune, şi rele. M-a 
"consumat", uneori m-a golit şi m-a 
răvăşit. Şi apoi, din nou, m-a încăr
cat. 

siune. 
2. Cel dintâi moment ·;m,CV>,rtm,t 
a fost dezlipirea de mica 
din lnstiM- ca o transformare 
omizii în fluture - şi pătrunderea 
în teatrul profesionist o dată cu 
angajarea mea la Teatrul Natio
nal din laşi. A urmat o perioadă 
senină şi totuşi foarte ardentă 
eu jucând mult- care mi-a adus 
bucuria unei relajii foarte bune 

cu publicul ieşean. 
Un alt moment crucial a fost reuşita la 
concursul prin care am intrat la 
Teatrul "Lucia Sturdza Bulandra". Pe 
vremea aceea erau concursuri foarte 
grele. Din acea izbândă m-am 
"hrănit" o perioadă destul de lungă. 
Posibilitatea de a exista profesional (şi 
chiar ca persoană "civilă") alături de 
unele dintre cele mai mari perso
nalităji artistice m-a făcut să parcurg 
trepte importante în formarea mea 
profesională. 
Am avut şi alte clipe de răscruce care, 
în timp, şi-au tras substanta din tot 
felul de conjuncturi. Aceste momente 
m-au făcut să înteleg că nu e de 
ajuns doar să ai talent, că e de prefe
rat să afli dacă ai vocajie şi care sunt 
limitele ei, căci numai în felul acesta 
poJi rezista. 
3. Sunt foarte mulji cei care m-au 
făcut să exist ca actrită, prin simpla 
posibilitate de a "f\Jnqiona" alături de 
ei. Dintre regizori îi enumăr în ordine 
cronologică-, după Mihai Măniutiu, 
au fost Cătălina Buzoianu, Alexandru 
Tocilescu, Valeriu Moisescu, Silviu 
Purcărete, Alexandru Darie şi Gelu 
Colceag. Dintre actori e dificil să 
aleg. Duc dorul celor care nu mai 
sunt printre noi şi fată de care am mai 
mult decât afecjiune: recunoştintă că 
i-am cunoscut. 
4-5. Bilantul meu constă în sentimen
tul că această "carieră" care defi
neşte în general un ador -incepe în
totdeauna mâine. Asta nu înseamnă 
că nu mă închin în fata tuturor 
momentelor şi etapelor profesionale 
pe care am avut şansa să le trăiesc. 

Perspectivele stau, la mine, sub sem
nul aşteptării. Deşi nu-mi place sus
pansul, gust şi înteleg sensul sur
prizelor; chiar când sunt neplăcute. În 
general, mă sfiesc şi mă feresc să 
cristalizez în cuvinte ceva atât de 
intim, ceva care constituie aproape 
un "modus vivendi", cum este aceas
tă profesiune care mi-a venit în în
tâmpinare dându-mi un rost. O pri
vesc, deşi mă simt uneori ridicolă, cu 
ochi de adolescent (care presupun şi 
prospejime, dar şi derută uneori) şi 
mă gândesc că, dacă mai vrea să 
mă provoace la luptă, sunt capabilă 
să suport şi-o îmbrânceală, şi-un 
upercut, însă mi-ar plăcea să-mi pot 
permite şi seninătatea învingătorului. 

llinca Tomoroveanu: 
"Nu o cotitură-" 

1 . Evolujia unui ador- între debut şi 
maturitate - nu este altceva decât 
parcursul de la inconştientă la res
ponsabilitate, de la simplu la compli
cat, de la spontan la profund. 
2. Momentele de cotitură sunt provo
cate de evolutia profesională, dar şi 
de vârstă. În ceea ce mă priveşte, 
cred că acest moment a fost atunci 
când am trecut de la rolurile de 
"jună" la cele de maturitate, mai pre
cis când am jucat prima "mamă", în 
spectacolul Între patru ochi de 
Alexandr Ghelman. Eu nu aş numi 
această clipă ca fiind una de cotitură; 
mai degrabă înseamnă evolutie, 
împlinire. 
3. Un bilant al carierei în câteva 
cuvinte? Nimic mai simplu: greu, 
uşor; un1, plăcut, neplăcut, obligaJie, 

insomnii, dis-
perare, credintă, bucurie . 

. În primul rând trebuie 
spun că am avut no

rocul de a juca, la înce
puturile carierei mele, 

de marii actori ai 
· Najional: Tantzi 

Cocea, Eugenia Popavici, 
Irina Răchiteanu, Elvira 
Godeanu, George Cal
boreanu, Emil Botta şi 
mulji a�ii, de la care am 
avut imens de învăţat. În 
aceeaşi perioadă am ju
cat în regia celor mai im
portanti regizori ai Najio
nalului: Sică Alexandres
cu, Alexandru FinJi, Moni 
Ghelerter; Marietta Sa
deva. Apoi, trebuie să-i 
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Alexandr Ghelman. Eu nu aş numi 
această clipă ca fiind una de cotitură; 
mai degrabă înseamnă evoluţie, 
împlinire. 
3. Un bilanţ al carierei în câteva 
cuvinte? Nimic mai simplu: greu, 
uşor; unr, plăcut, neplăcut, obligaţie, 
entuziasm, insomnii, disperare, cre
dinţă, bucurie. 
4. În primul rând trebuie să spun că 
am avut norocul de a juca, la începu
turile carierei mele, alături de marii 
actori ai Teatrului Naţional: Tantzi 
Cocea, Eugenia Popovici, Irina Ră
chiteanu, Elvira Godeanu, George 
Calboreanu, Emil Botta şi multi al�i, 
de la care am avut imens de învăţat. 
În aceeaşi perioadă am jucat în regia 
celor mai importanţi regizori ai 
Nationalului: Sică Alexandrescu, 
Alexandru Fin�, Moni Ghelerter; Ma
rietta Sadova. Apoi, trebuie să-i nu
mesc pe regizorii Horea Popescu, 
Sanda Manu, Ion Cojar; Sarona Co
roamă-Stanca, Camel Todea, Mihai 
Berechet, cu care am lucrat multe 
roluri bune în spectacole de succes. 
După 1 989, i-aş adăuga pe Andrei 
Şerban, Victor Ioan Frunză, Nicolae 
Scarlat. Nu pun semnul egalităţii între 
ei, deoarece fiecare m-a marcat 
într-un fel aparte. Ar trebui să mai 
adaug o lungă listă de nume ale 
unor parteneri alături de care am 
jucat în aceşti 35 de ani, c� au tre
cut de la debutul meu pe scena 
Teatrului N�onal. Mul� dintre ei au 
plecat prea devreme dintre noi. Unii 
îmi lipsesc foarte tare, cum ar fi 
Gheorghe Cozorici, care mi-a fost un 
partener minunat în multe specta
cole. 
5. În viitorul meu privesc cu încredere 
- aceeaşi încredere pe care o am în 
actualul director general al TNB, pro
fesorul şi regizorul Ion Cojar; că mă 
va ajuta să nu am un sfârşit liniştit de 
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carieră. 

Catrinel Dumitrescu: 
"Am ajuns eu la 

maturitate?" 
1 . Ştii că până acum nu m-am gân
dit serios că am ajuns la "maturitate", 
fie ea şi "creatoare"? Asta, poate, 
pentru că, ori de câte ori o iau de la 
capăt, cu fiecare rol, pomesc la drum 
cu inocenta şi entuziasmul debutului 
şi parcurg, mereu, perioade de 
descifrări, întrebări, acumulări - timp 
în care te îmbogăţeşti ca să poti 
dărui ... 
Parcursul? Ca şi viaţa: cu bune, rele, 
îndoieli, visuri, bucurii, tristeti, şovăieli, 
certitudini, conjuncturi, competitii, 
înfrângeri, biruinte, dorinta de bine, 
de mai bine ... Mi-ai dat, cu întreba
rea ta, ciudatul senti
ment că trebuie să
mi fac bilantul. .. 
Deh! "T ineretea e 
singurul defect de 
care ne corijăm fără 
voia noastră". 
Că am ajuns la "ma
turitate creatoare" 
mi-aş dori să ob
serve cei de care noi, 
actorii, depindem ... 
2. Momente de răs
cruce? La tot pasul! 
Şi cu toate astea, 
teatrul este cea mai 
frumoasă dintre me
serii, pentru că este 
cea mai vie, dar 
poate fi, în acelaşi 
timp, cea mai absur
dă, ca şi viata atunci 
când te dezamă
geşte. 
3-4. Am învătat de la 
to� cei cu care am 
colaborat - sunt mulţi 

şi ar fi nedrept să-i numesc pe unii şi 
să-i omit pe al�i. Dar vreau să spun 
că acela care mi-a marcat evolu�a şi 
a cărui încredere şi grijă nu vreau nici 
acum s-o dezamăgesc este (n-am să 
spun niciodată: a fost) profesorul 
meu, Octavian Cotescu. 
Am avut întâlniri cu roluri foarte fru
moase. Le-am iubit, am încercat să le 

: însufletesc, să le fac prezente umane, 
să le fac să fie... Nu ştiu cât am 
reuşit ... dar; în concluzie: uneori treci 
tu, ador; pe lângă roluri, alteori trec 
ele pe lângă tine şi rămâi în suflet cu 
amorul unei sărutări pe care n-oi 
putut s-o dai la timp. 

Florina Bucur 

Mădălina Tulinescu 
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